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En aquest article vull agrair la feina desinteres-
sada i la generositat de tanta gent, que fa que la
Societat Catalana de Matemàtiques sigui una
entitat viva, amb un impacte important dins
de la comunitat matemàtica del nostre entorn
i que visibilitza les matemàtiques a tota la
societat. Entre tots heu fet que el meu període
com a presidenta de la Societat Catalana de
Matemàtiques hagi estat una experiència molt
intensa, agradable i enriquidora.

La junta directiva que vaig encapçalar va
començar el mandat al febrer del 2019. El
membres eren: Josep Vives, vicepresident; Inma
Baldomà, secretària; Albert Granados, tresorer;
Abraham de la Fuente, vocal d’Ensenyament;
Aleix Ruiz de Villa, vocal d’Indústria i jo
mateixa com a presidenta. Al cap de ben
poc vam completar l’equip incorporant Montse
Alsina com a vocal de Publicacions.

Una idea que tenim molt present com a equip
és el canvi que s’ha produït en el mercat laboral
dels matemàtics. La formació que reben els
nostres alumnes els fa molt atractius per a
les empreses, i les assignatures de pràctiques
curriculars dels graus facilita molt la seva
incorporació directa a feines en empreses. És
un repte important de la SCM tenir present i
incorporar aquest perfil de matemàtics dins de
la Societat.

Com a equip hem mirat de contribuir a mostrar
aquesta nova realitat amb una sèrie de trobades
anomenades Jornada de Dades i organitzades
conjuntament amb la Societat Catalana d’Esta-

dística i el Centre de Recerca Matemàtica, i en
les dues últimes edicions, també amb la parti-
cipació de l’Associació Catalana d’Intel.ligència
Artificial. La iniciativa ha estat liderada per
part de la SCM per Josep Vives i Aleix Ruiz
de Villa.

Una altra aposta de futur de cara a incorporar
nous perfils de matemàtics dins de la SCM ha
estat la creació del grup en Neurociència Com-
putacional compartit amb la Societat Catalana
de Biologia.

Una de les tasques importants de la SCM
és fomentar el diàleg universitat-recerca-
ensenyament. Aprofitant la declaració oficial
per part de la UNESCO del 14 de març com a
Dia Internacional de les Matemàtiques, la SCM
s’ha sumat de manera entusiasta a la iniciativa
organitzant jornades on es promociona aquesta
interacció, i buscant també la complicitat i
participació de matemàtics de les Illes Balears
i del País Valencià. Els artífexs d’aquesta
iniciativa han estat Montse Alsina i Albert
Granados, gràcies a tots dos per la bona feina
feta.

La presència de les dones als graus de Mate-
màtiques ha baixat, encara que no de manera
preocupant, però pel que fa als estudis de
doctorat la seva presència es pot qualificar
de gairebé testimonial. L’interès de la societat
actual per despertar les vocacions matemà-
tiques entre noies joves, a vegades ressalta
tant les suposades dificultats afegides de les
noies davant les matemàtiques que sembla tenir
un efecte contrari al desitjat. Un altre repte
que té la SCM és fer el possible per revertir
aquesta situació, i l’activitat emblemàtica amb
aquesta finalitat que hem tirat endavant és la
celebració del Dia Internacional de la Dona
Matemàtica, el 12 de maig. Des de la Junta
qui ha estirat d’aquesta iniciativa ha estat Inma
Baldomà.

Una part importantíssima de la feina que fa
la SCM està bolcada a l’ensenyament, i a la
difusió i promoció de les matemàtiques als nois
i noies dels centres de primària i secundària.
Quan vaig iniciar el mandat com a presidenta,
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ben poc sabia jo de les múltiples activitats que
s’organitzen, i de la col.laboració estreta amb la
FEEMCAT en moltes d’elles, per sort he tingut
un guia tan excepcional com Abraham de la
Fuente, com a vocal d’Ensenyament que amb
el seu entusiasme encomanadís ha organitzat
jornades d’ensenyament o ha trobat el temps
per organitzar grups de treball amb el Ministeri
d’Educació.
També he tingut el privilegi de compartir cor-
reus i preocupacions amb la Comissió Cangur
quan la pandèmia va estroncar totalment el 25è
aniversari de la Prova Cangur que s’havia de fer
a la primavera del 2020. Però també les alegries
de veure com la participació a la prova ha
aconseguit recuperar-se. Reproduint les parau-
les d’Antoni Gomà a la pàgina web del Cangur
d’enguany comentant la participació: “Al vol-
tant de 120.000 alumnes van fer matemàtiques
una bona estona amb els problemes del Cangur
2023”. Tot un èxit. Enhorabona!
La Societat Catalana de Matemàtiques té una
capacitat d’influència real a molts nivells que

afecten directament la comunitat matemàtica.
D’una banda com a societat filial d’una institu-
ció tant respectada als Països Catalans i amb
un prestigi científic indiscutible com l’Institut
d’Estudis Catalans, i d’altra banda per la
seva implicació de molts anys dins de diverses
institucions com ara l’European Mathematical
Society a nivell europeu, i el CEMat a nivell
de l’Estat espanyol que ens lliga amb la In-
ternational Mathematical Union. Cal mantenir
aquesta projecció i a poder ser augmentar-la.
Una assignatura que ens ha quedat pendent és
tenir més representació en aquestes institucions
internacionals. Necessitem candidats que ho
vulguin fer i que teixeixin complicitats amb
altres societats per tal que les candidatures
tinguin èxit.

Voldria acabar aquest escrit recordant la frase
que Joan Solà-Morales em va dir a l’inici de la
presidència: Coneixeràs la matemàtica catalana
de dalt a baix! El que puc assegurar és que la
conec infinitament millor que abans i que ha
estat un plaer.

Internacional

La columna de l’EMS
Judit Chamorro Servent,
membre corresponsal EMS-SCM

Aquesta columna pretén apropar-vos de mane-
ra resumida les notícies d’actualitat referents a
la Societat Europea de Matemàtiques (EMS).
Aquí trobareu algunes novetats de l’EMS, els
premis recents destacats, les novetats de difusió
científica i comunicació en general i informació
per saber on podeu trobar les actualitzacions de
congressos i convocatòries d’alguns dels ajuts
europeus o internacionals.

Novetats de l’EMS
El passat mes de juny del 2022, a la reunió
del consell de l’EMS, el professor Jan Philip
Solovej va ser escollit com el nou president de
la Societat. El mandat del professor Solovej com
a president va començar el passat mes de gener
del 2023 i durarà un període de quatre anys.
En una entrevista de la Universitat de Copen-
haguen, on Solovej exerceix com a professor, el

nou president anunciava la voluntat de treballar
per aconseguir una organització inclusiva. Així
mateix, destacava la importància de la creació
de l’EMS Press per a les publicacions en obert, i
el seu desig que la Societat sigui també una “veu
activa de la ciència oberta en general”.

Un altre aspecte que destacava el nou president
i que es va aprovar al consell de l’EMS 2022
va ser la instal.lació de l’EMS Young Aca-
demy(EMYA). L’objectiu final de l’EMYA és
que els joves rebin suport en el seu desenvolupa-
ment matemàtic i les perspectives professionals.
Amb aquesta nova iniciativa, l’EMS té la vo-
luntat d’enfortir el paper i la perspectiva de la
jove generació de matemàtics i matemàtiques a
Europa i integrar-los/les en el desenvolupament
de l’EMS i els seus processos de decisió. Cada
any, les societats o instituts membres de l’EMS
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https://www.math.ku.dk/english/about/news/jan-philip-solovej-new-president-of-ems
https://www.math.ku.dk/english/about/news/jan-philip-solovej-new-president-of-ems
https://ems.press/content/serial-article-files/26756
https://euromathsoc.org/EMYA
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